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Zastupitelstvo obce
7. zasedání zastupitelstva se konalo v úterý

25.11.2003 v zasedacím sále obecního domu
za účasti 14 členů zastupitelstva obce. Zahájil
je v 19:00 hodin starosta Mgr. Mareš a seznámil
přítomné s programem jednání.

Jako ověřovatelé zápisu byli zvoleni pan
Ing. Jiří Chloupek a pan Ing. Zdeněk Trnka,
do návrhové komise pan Patrik Smutný a paní
Petra Vidláková.

Pan Patrik Smutný seznámil s plněním
usnesení z 6. zasedání ZO, v němž bylo uloženo
finančnímu výboru, aby podal vysvětlení
jednotlivých položek rozpočtu a podklady dodal
zastupitelům. Tento úkol byl splněn. Řešení
nabídky firmy Optimus na letecké video bylo
přeloženo na dnešní zasedání, pan
Ing. Chloupek obdržel jiné (dříve realizované)
video, na zasedání v prosinci s ním budou
seznámeni ostatní členové ZO i občané.

Jako na každém zasedání, tak i tentokrát,
podal místostarosta RNDr. Luděk Sklenář zprávu
o činnosti Rady obce. V období od 6. zasedání
Zastupitelstva do dnešního dne Rada zasedala
celkem 4 x, 6.10., 20.10., 3.11. a 19.11.2003.

Starosta seznámil s tím, že JME, a.s. bude

provádět v příštím roce rekonstrukci distribuční
sítě NN ve Vršovicích. Stávající dřevěné sloupy
budou vyměněny za nové betonové, což pro nás
znamená, že bude dočasně odpojen rozhlas a
veřejné osvětlení. Jejich napojení na nové sloupy
bude muset zajistit a hradit obec ze svých
prostředků. Možnost položení elektrického
vedení do země byla ze strany JME zamítnuta,
obec by akci musela financovat sama a protože
se jedná o částku asi 6 mil. Kč, je v současnosti
nerealizovatelná. Rada byla pověřena, aby vedla
jednání ohledně snětí a následné montáže
veřejného osvětlení a veřejného rozhlasu s tím,
že ZO bude následně seznámeno s finančními
náklady. Ing. Chloupek př ipomně l, že je
přerušeno vedení rozhlasu k ÚSP, bylo by
vhodné nechat je při této příležitosti také opravit.

Dále starosta informoval o tom, že podle
zákona č. 406/2000 Sb., o hospodaření s energií
musí obec udě lat ve svých zařízeních
do 31.12.2003 energetický audit. Audit nám
udělá firma Finerg, týká se objektu ZŠ, MŠ a
zdravotního střediska. Cena činí asi 100 tis. Kč,
firma je ochotna domluvit se na splátkovém
kalendáři tak, že letos bychom uhradili 30 tis. Kč
a příští rok zbytek.

Zastupitelstvu byla předložena k projednání
žádost pana Radka Votavy o snížení pokuty
udělené stavebním úřadem dne 17.3.1999
ve výši 500 000,- Kč. Dne 17.5.2000 mu OÚ
Střelice prominul nedoplatek ve výši
400 000,- Kč, ze zbývající částky splatil pouze
5 000,- Kč. Nyní požádal o snížení pokuty,
je ochoten zaplatit od března do prosince 2004
částku 30 000,- Kč, ve splátkách po 3 000,- Kč.
Členové ZO snížení pokuty schválili.

Mgr. Mareš seznámil přítomné s předkládaným
rozpočtovým opatřením č. IV. Dochází
ke změnám na straně příjmů i výdajů, rozpočet je
vyrovnaný, příjmy č iní 69 066,5 tis Kč,
výdaje rovněž.

V různém se řešily tyto body:
Konvence Integrovaného dopravního systému

JMK. Systém vstoupí v platnost od 1.1.2004,
pro nás má celkem malý význam, ale pro obce,
kam nejezdí vlak, bude přínosem. Aby mohl začít
fungovat, je třeba, aby zastupitelstva obcí
schválila Konvenci IDS. K již schváleným spojům
je možno uzavřít smlouvy na nadstandard - noční

autobusové spoje, na něž by obec připlácela.
Pokud se týká vlakového spojení, byly splněny
všechny naše požadavky, což se dříve v jednání
s ČD nepodařilo. S Konvencí vyslovila souhlas
většina členů ZO.

Smlouva o zajištění financování systému IDS
JMK. Byl nám předložen její návrh, který obce
musejí také podepsat. Příspěvek z původních
90,- Kč na obyvatele snížilo zastupitelstvo kraje
na 50,- Kč. Starosta hovoř i l o jednání
v Ostrovač icích, kde se probíraly změny
v jízdních trasách autobusů a kde jsme dali
požadavek vybudování zázemí v Brně na Labské
ulici, která bude místem přestupů z autobusů
na tramvaje. Také pro podepsání smlouvy se
vyslovila většina zastupitelů.

Zpráva o kontrole plnění schváleného rozpočtu
na rok 2003 - byla vypracována finančním
výborem na žádost minulého ZO a členové
zastupitelstva s ní byli seznámeni. Závěrem
zprávy je konstatováno, že rozpočet po úpravách
je vyrovnaný po stránce příjmů a výdajů, a jeho
naplňování a čerpání probíhá v souladu s plánem.
Členové zastupitelstva vzali zprávu na vědomí.

Prodej obecního pozemku paní Marii
Kamenické. Jedná se část z pozemku
p.č. 1794/2 o výměře 2 m2, který se nachází
pod stavbou garáže ve vlastnictví paní Kamenické.
Rada i komise stavební prodej doporučuje za cenu
250,- Kč/m2 a členové ZO jej schválili.

Firma TOMEDO, s.r.o. požádala o prodej
obecního pozemku p.č. 1475 v ulici Za Humny
o výměře 120 m2, který má nyní od obce
pronajatý. Cenu míní firma kompenzovat cenou
vybudovaných inženýrských sítí (plynovod,
vodovod a zpevnění chodníku), která činila asi
50 000,- Kč, cena tedy vychází 416,- Kč/m2.
Rada a stavební komise prodej doporučuje
podle podmínek firmy TOMEDO. Také tento
prodej byl schválen.

Koupě pozemku od pana Janulíka
do vlastnictví obce. Již ZO č. 4 dne 25.3.2003
rozhodlo koupit od pana Janulíka pás 5 m široký
na hranici pozemku pro zbudování nové cesty
na hřiště. Bylo provedeno oddělení této parcely
geometrickým plánem a vznikla nová parcela
č. 1120/8 o ploše 623 m2 a vodoteč na p.č. 4834
PK má plochu 390 m2. Ve smlouvě připravené
k podpisu je cena parcely č. 1120/8 500,- Kč/m2

a parcely vodoteče č. 4834 je 300,- Kč/m2.
Celková cena za pozemky, kupované od pana
Janulíka, je 428.500,- Kč, podle smlouvy je
splatno hned při podpisu 50.000,- Kč, zbytek
do 30.6.2004. Je potřeba dodržet zákonný
postup, tj. že informace musí být zveřejněna
15 dnů na úřední tabuli, což bylo od 19.9.
do 8.10.2003, proto musí být formálně potvrzen
souhlas s koupí znovu, což se stalo.

Převod pozemků ve vlastnictví státu (ÚZSVM)
do vlastnictví obce - jedná se o pozemky p.č. 860,
862 a 863 pod a u restaurace U nádraží.
Na základě usnesení ZO č. 4 jsme podali
na ÚZSVM žádost o převedení pozemků na obec,
ale požadují po nás ještě formální odsouhlasení

Slovo starosty
Vážení spoluobčané, konec roku máme

v našem životě spojen se dvěma mezníky:
prvním z nich jsou Vánoce, druhým vstup
do nového kalendářního roku.
Řekneme-li Vánoce, vybavíme si vánoční

stromeček, dárky pro naše milé, klidnou a milou
atmosféru domova, setkávání s příbuznými a
blízkými. Snad všichni se snažíme být dobrými.
Občas dodržujeme staré zvyky, čteme si
v oblíbených knihách navozujících smírnou
náladu, nechceme se dívat na akční filmy, to si
raději vyjdeme do spící přírody; přejeme si,
aby byla zasněžená, aby - řečeno slovy básníka
Karla Tomana - hlas zvonů táhnul nad závějí.

Trochu jiné to je se vstupem do nového roku.
Tomu většinou předcházejí tu mírně jší,
tu bouřlivější silvestrovské oslavy, takže si
začínáme, možná pod vlivem trochu černého
svědomí, dělat předsevzetí do nastupujícího
roku, z nichž některá nepřežijí Nový rok.

I obec Střelice a její zastupitelstvo si dalo řadu
cílů pro rok 2004. Byli jste o nich informováni
na zasedáních zastupitelstva i ve Střelickém
zpravodaji. Slibuji vám, že udě láme vše
pro jejich naplnění.

Vám, vážení spoluobčané, přeji co nejkrásnější
prožití vánočních dní a splnění všech (i těch
nejtajnějších a nejodvážnějších) přání v novém
roce. Přeji nám všem, abychom se mezi sebou
setkávali s porozuměním, pochopením a snahou
pomoci při řešení všech problémů, které nám
život přinese.

Mgr. Jindřich Mareš, starosta obce
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zamýšleného převodu ZO. Vyvěšeno na ÚT bylo
v době od 7.11. do 23.11.2003. Členové ZO
s převodem souhlasili.

Převod pozemků ve vlastnictví státu (ÚZSVM)
do vlastnictví obce - pozemky u RD Pernových
na Brněnské ulici p.č. 3466/38, 3466/39 a
3466/40. Nastala zde podobná situace jako
v předešlém bodě. Obec chce tyto pozemky využít
k účelům prospěšným pro obec - plocha se zelení
a vyřešit tak současný neutěšený stav. Oznámení
bylo vyvěšeno na úřední tabuli od 7.11.
do 23.11.2003, zastupitelstvo převod schválilo.

Pan Kamenický podal 10.11.2003 výpověď
nájemní smlouvy na restauraci U nádraží
k 31.12.2003. Starosta požádal zastupitele,
aby dali podněty pro nové výběrové řízení
na nájemce. Radě bylo uloženo, aby neprodleně
výběrové řízení připravila.

Rada obce se zabývala čerpáním FRB,
v současnosti je podaných málo žádostí,
i když na účtu je dost peněz. Rada navrhuje snížit
úrok na 2 - 2,5%. Bylo jí uloženo připravit změnu
úrokové sazby na příští ZO.

Spolek pro obnovu venkova - starosta města
Olešnice usiluje o založení Jihomoravské
organizace, my jsme toho názoru, že členství
v tomto spolku nám příliš nepřináší. Bylo
odhlasováno, že do Jihomoravské organizace
Spolku pro obnovu venkova nevstoupíme.

Rekonstrukce ZŠ, projekty. Pan Antoš dojednal
možnost získání 100% dotace na opravu školy
od Ministerstva financí ve výši 14,690 mil. Kč
na rok 2004. Jednalo by se o výměnu střechy,
svody, okna a zateplení budovy. Dotace není
vázána na finanční spoluúčast ze strany obce.
Vzhledem k tomu, že její přidělení se jeví jako
reálné, musíme co nejdříve zajistit projekt.
Náklady na projekt budou asi 40.000,- Kč a
zhotoví ho Ing. arch. Procházka a vzhledem
k prováděným pracím je předpoklad, že se
náklady na něho vynaložené brzy vrátí
na úsporách energie. Zajištěním výběrového
řízení navrhuje rada pověřit Ing. Brabcovou,
která zajišťovala výběrové řízení na ČOV.
Členové ZO schválili 40.000,- Kč na projekt
i zadání výběrového řízení na rekonstrukci ZŠ.

V diskusi pan Glöckner požadoval zrušit
jednosměrku kolem jeho rodinného domu,
aby byl možný výjezd na hlavní silnici na ul.
Ant. Smutného (u Nováčkových). Případně zřídit
parkování v jednosměrce jen dočasně v době
provozu koupaliště. Křižovatku s výjezdem
u Havlíčkových považuje za velmi nebezpečnou.
Místostarosta slíbil, že připomínku budeme řešit,
bylo uloženo jako úkol Radě obce.

Ing. Benáček žádal, aby se č lenové
zastupitelstva vyjádřili k parkování zaměstnanců
pana Janulíka na louce vedle jeho rodinného
domu. Místostarosta sdělil, že parkování zde se
nám sice nelíbí, ale na druhé straně se odlehčilo
parkovišti u Satova, což je klad. Věc jsme
oznámili přestupkové komisi, dále Policii ČR,
která s tím ale nic dělat nebude, neboť se jedná
o parkování na soukromém pozemku. Ing. Fučík
vysvětlil, že obec chce v této lokalitě změnu ÚP
na čisté bydlení bez podnikání, čímž by se měl
problém vyřešit. Situace je složitá, pan Janulík
má stejná práva jako ostatní. Řešení je možné
v této fázi už zřejmě jen přes soud.

Návrh usnesení 7. zasedání Zastupitelstva
obce přečetl pan Patrik Smutný a všichni členové
ZO s ním projevili souhlas.

Závěrem starosta Mgr. Mareš poděkoval
přítomným za účast a ukonč i l  zasedání
ve 21:55 hodin.

Rada obce
Rada obce (dále jen RO) zasedala celkem

dvakrát, a sice na 26. a 27. zasedání.
Projednávala a řešila následující záležitosti:
• schválila postupně vydání Střelického

zpravodaje č. 1 (leden) 2004,
• ve spolupráci se stavební komisí opět řešila
řadu žádostí ke stavebním aktivitám našich
občanů,

• podle návrhu pasportu dopravního značení
v naší obci zajistila osazení nejvíce chybějícího
značení, a to: dej přednost na místní komunikaci
od ZEVA při vjezdu na státní silnici Střelice -
- Ostopovice, stop na místní komunikaci
u restaurace „U Trnků“, dej přednost na místní
komunikaci od nové školy při vjezdu na státní
silnici v ul. Ant. Smutného u sokolovny a
konečně značky přechod pro chodce u nově
zbudovaného bezbariérového přechodu
u sokolovny v obou směrech;

• bude se dále zabývat pasportem dopravního
značení a bude přednostně řešit stížnost pana
Glöcknera na podle něj nedobře řešeného
značení v lokalitě ulic V Cihelně a počátek
ul. Ant. Smutného,

• ve spolupráci s mistrem na ČOV Ing. Luskou
byly dohodnuty v rámci dobré spolupráce
následující práce pro obec: vyčištění a
prohloubení vodoteče od kanálku (blíže
k ul. Nová) podél fotbalového hřiště, vyčištění
příkopy u cesty od ZEVA k jejímu napojení
na ul. Nebovidskou na dolním konci obce,
obnovení dešťového kanálku na ul. Jar.
Svobody a konečně vyhloubení
odvodňovacího kanálku u nově vzniklé cesty
vedle mateřské školky; zde se dobře myšlené
dílo mírně přehnalo a je třeba zde urychleně
vyřešit odvodnění a sklon cesty,

• proběhl již třetí kontrolní den na stavbě DPS,
staví se přízemí, pracovníci firmy jsou
nenápadní a počínají si velmi dobře;
k dnešnímu dni obec ze svých přímých
prostředků zaplatila plánovaných 1,250 mil Kč
a z čerpacího účtu vyčerpala méně, asi 700
tisíc (asi o 1,3 mil Kč); tato skutečnost byla
řádně oznámena na SFRB do Prahy
na formulář i RA81 a prostředky byly
přeplánovány na příští rok,

• ČOV: proběhly 26. - 27. kontrolní dny; vystrojuje
se provozní budova veškerou potřebnou
technikou (odstředivka, čerpadla, odstranění
hrubých nečistot, automatický dávkovač
práškové chemikálie na odstraňování fosforu,
zásobník na tekuté chemikálie pro denitrifikaci,
rozvodné skříňky, velín - dispečink, sociální
zařízení,...); budoucí provozovatel VAS, a.s. již
převzal do své péče sepsání smluv s JME na 4
čerpací stanice rozmístěné v obci na nově
zbudované kanalizaci;

• konečně se vyjasnilo a dohodlo, že ČOV
nebude dána letos do zkušebního provozu
hlavně kvůli nehotovým propojením (potrubí,
ovládání,..) mezi jednotlivými hlavními objekty
čističky, protože pro tato propojení je možno
provést až když jsou tyto objekty kompletně
dokončeny; počasí zatím přeje a je předpoklad
dokončení celé stavby do konce ledna 2004,
ovšem pokud neuhodí ta pravá zima,

• oprava komunikací v lokalitě Trpín je u konce,
dílo se zdařilo; bylo provedeno dílo v celkové
hodnotě asi 3.450 mil. Kč, z čehož bylo
ve vícepracích navíc provedeno na přání
našich, v této lokalitě bydlících občanů

za 185000,-Kč; tyto práce navíc podléhají
schválení ZO; obec po dohodě s dodavatelem
fy Colas, a.s. zaplatí práce v první čtvrtletí
příštího roku,

• oprava komunikace na ul. Malá Stránka
rovněž skonč i la, obec vyšla vstříc
dodatečným požadavkům občanů tam
bydlících a zajistila jejich provedení po dohodě
se stavbyvedoucím p. A. Píšou; během stavby
se objevily některé problémy, které zapříčinily
vyšší vícepráce: odvoz na skládku, štěrk
na výměnu podloží, oprava stávajících
revizních šachet + poklopy, chráničky
u vjezdů, zpevnění podkladní vrstvy
obalovaným kamenivem, atd. Celkem
297007,- Kč vč. DPH. Plánovaná cena
644875,- Kč nová 941882,- Kč. Provedli
některé práce pro obec bezúplatně v ceně
31000,- Kč (rozprostření štěrku v ul. Kozí
Strana, Za Humny, Jar. Svobody,
před hospodou u Trnků, štěrkodrť a odvoz suti
na ul. Komenského). Občané jsou s dílem
velmi spokojeni; tyto práce navíc podléhají
schválení ZO; obec po dohodě s dodavatelem
fy Silniční stavby, a.s. zaplatí práce v první
čtvrtletí příštího roku,

• zadání III. změny územního bylo v konečné
podobě po schválení dotčenými organizacemi
státní správy schváleno i odborem územního
plánování JMK a je nyní předloženo
ke schválení na jednání našim zastupitelům,

• RO odpovídala na řadu písemných dotazů
ohledně poptávky po pozemcích výstavbu
rodinných domků v naší obci,

• konečný návrh změn č. II ÚPN SÚ Střelice
byl již sice odsouhlasen všemi dotčenými
organizacemi státní správy, ale zpracovateli
návrhu se nepodařilo od odboru územního
plánování JMK získat vyjádření (jsou nyní
koncem roku zavaleni žádostmi), souhlasné
stanovisko dle jejich předběžného vyjádření
vydají; takže tento návrh bude na pořadu
jednání dalšího ZO co nejdříve,

• společnost Kordis, a.s. zaslala cenovou
nabídku na spoj navíc (obec se informativně
na to dotazovala dříve), noční pro zvláštní
autobus z Ostopovic do Střelic s odjezdem
cca o půlnoci nebo 0:30 z Brna-Bohunic,
Osová ul., ještě se upřesní; z Ostopovic proto,
že tamní občané již o noční spoj požádali a
tedy by šlo o jeho prodloužení k nám; cenová
kalkulace pro variantu pro víkendové dny
(pá, so, ne) je 22.700,- Kč a pro variantu na
všechny dny je 50.300,- Kč; tuto částku by si
musela obec hradit navíc ze svého rozpočtu,
tedy schválení přísluší ZO; varianta pá, so,
ne by mohla být pro naše občany vhodná,
mohla by se vyzkoušet,

• obec byla přizvána na místní šetření vyvolané
fy Kordis JMK (byli zde i zástupci DI Brno-
-venkov a SÚS); jednalo se o umístění
autobusové zastávky nové linky 404
pro přestup na železniční zastávku Střelice
dolní; ve směru do Střelic bylo odsouhlaseno
její umístění bezprostředně pod mostem
přes dráhu; ve směru ze Střelic je situace
z hlediska bezpečnosti silniční dopravy
složitá, nakonec se dospělo k provizornímu
řešení umístit zastávku dočasně rovněž
pod mostem přes dráhu v místech, kde se
sjíždí na parkoviště za hřbitovem s tím,
že stálá zastávka se zbuduje o něco níže
po vybudování potřebného zálivu
pro zastávku; to vše zapadá do připravované
koncepce vyřešení dopravní situace pro pěší
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v tomto prostoru; práce na projektu se již
z iniciativy p. Dostála rozebíhají,

• spolu s KÚ Rosice se podnikají kroky,
aby kvůli převodu pozemků pod restaurací
„U Nádraží“ a kuželnou od Úřadu
pro zastupování státu ve věcech majetkových,
byla kuželna prohlášena za majetek obce a
byla zapsána do katastru; mohlo by se totiž
stát, že by kuželna ještě před převodem
pozemků na obec přešla do majetku státu,

• pracovníci SÚS namontovali nový pružný
plastový maják. Při posledním setkání potvrdil
p. Lapčík ze SÚS, že urychleně dokončí
přechod u staré školy a vyčistí dešťovou zdrž
u hradla na železničním přejezdu,

• byl předběžně dohodnut pronájem obecních
prostor po bývalém stavebním úřadu se
dvěma firmami: p. Koutníkem z Holubic
pro sázkovou kancelář Tipsportu a paní
Vitézovou z Brna pro prodej hraček a
dětského textilu; předběžná dohoda
je 400,- Kč/m2 za rok, jedná se celkem asi
o 70 m2 plochy, za služby (plyn, voda,
elektrika) platba navíc; nutné úpravy prostor
si firmy provedou navíc na své náklady,

• MěÚ Šlapanice vydal vodoprávní stavební
povolení na prodloužení vodovodního řadu
v ul. Komenského a na budování
vodovodního řadu v ul. Jar. Svobody
na zamýšlenou komunikaci kolmo na ul. Jar.
Svobody vedle RD p. Fukana,

• bylo vypsáno výběrové řízení na pronájem
obecní restaurace „U Nádraží“; přednost
budou mít ti uchazeč i, kteří budou
do zchátralého objektu budovy ochotni
investovat vhodnou finanční částku; uzávěrka
žádostí je 19.12.2003; vyhodnocení bude
provedeno RO poté co nejdříve,

• rekonstrukce školy: seznam firem pro výzvu
více zájemcům k podání nabídky
na zhotovitele stavby „Rekonstrukce ZŠ
Střelice“ byl schválen RO; výzva byla zaslána
podle zákona o výběrovém řízení pěti firmám
a dále byly ustaveny komise pro otevírání
obálek a hodnotící komise; výsledek
výběrového řízení bude znám v první polovině
ledna příštího roku,

• zástupci naší obce iniciovali a podávají žádost
na Ministerstvo zemědělství o dotaci na akci
„Dokončení vodovodu v Obci Střelice“; žádost
je zpracována, prohlédnuta příslušným
referentem, který ji předběžně odsouhlasil a
až nabude právní moci platné územní
rozhodnutí na tuto akci (během ledna 2004),
žádost bude oficiálně podána; jedná se
o výstavbu vodovodních řadů v ul. Brněnské,
Za Humny, Ve Dvoře, Nebovidské, V Uličce,
Jar. Svobody a později i nově budované
lokalitě výstavby RD za Vršovicemi; jedná se
o dílo v přibližné hodnotě zatím 3,2 mil Kč se
60 - 80% dotací od MZe,

• JMK + Regionservis zajistily účast zástupců ČR
na mezinárodní konferenci, kterou pořádala
organizace AICCRE Regionu Lombardie
v Miláně ve dnech 4. - 6.12.2003 po názvem
Partnerství pro Evropu obyvatel konané
pod záštitou Evropské komise; konference se
zúčastnil náš místostarosta; z ČR tam bylo 24
různých účastníků (starostové, místostarostové,
zastupitel JMK, aj.); zastoupeny zde byly Itálie,
Francie, Maďarsko, Česká republika;
místostarosta představil v příspěvku naši obec,
nabízel spolupráci na úrovni práce obce
s občany, školské, kulturní, na poli sportu
i společenských organizací (SDH, myslivci,...)

i náboženské, získal pro toto partnerství
2 kontakty: Assago (Milano), Mercato san
Severino (Neapol); další postup se předpokládá
následující: v lednu má být schůzka v Brně
k vypracování projektu dle pokynů EU pro dotaci
50% nákladů, v březnu pozvání do Brna
k prvnímu jednání s partnery z Itálie,

• MS se zúčastnil předběžného projednání
Elektrizace trati Brno - Jihlava dne 15.12.2003
v 9:00, Kounicova 26, Brno, SUDOP; jako
přílohu jsme obdrželi rozpracované situace a
rozbor; tuto akci ČD vítáme, protože se sníží
hluk kolem trati a zlepší se parametry dopravy
po železnici (pantograf, zastavování
na Střelice dolní jako na hlavním, lepší dopad
na životní prostředí); začátek elektrizace by
měl být v roce 2008, konec 2010; v rámci této
akce by byl zautomatizován i přechod
u hradla, tedy zavedeno automatické
stahování závor a měl by být opraven
o přejezd přes koleje,

• Pozemkový úřad oznámil, že se zahajuje řízení
o ve věci vydání rozhodnutí o vlastnictví
p. Huberta Dejma; týká se to pozemků v lokalitě
na Myslivně a lesů směrem k Anenskému
mlýnu na našem katastru až k Obravě;

• Občané z Nebovidské požadují prověření
hlavní kanalizace na ul. Nebovidské v úseku
č. p. 39 - 57; při větších deštích se jim údajně
zaplavují sklepy splaškovou vodou z hlavní
kanalizace; budeme iniciovat prozkoumání
této nepříjemné skutečnosti v souvislosti
uvádění ČOV do zkušebního provozu,

• podle schváleného postupu byla podepsána
kupní smlouva na odkup pozemku obcí
od p. Janulíka na cestu pro pěší
k fotbalovému hřišti a v pondělí 15.12.2003
byla podána na vklad do katastru,

• RO schválila termín a náplň dnešního
zasedání ZO č. 8,

• jen stručně z výsledků jednání Zastupitelstva
obce č. 8, co bylo schváleno:

• návrh rozpočtu na rok 2004,
• půjčky z FRB všem žadatelům (2),
• snížení úrokové sazby na půjčky z FRB na 2 %,
• zvýšení poplatku za provoz systému

komunálních odpadů z 360,- Kč na 400,- Kč;
hlavní důvod je zvýšení DPH na 22 %
i u těchto služeb,

• zadání změny č. III územního plánu obce
Střelice,

• částky na vícepráce při opravách komunikací
v Trpíně a na Malé Stránce,

• záměr a žádost o dotaci z MZe na dokončení
vodovodů v obci,

• byl schválen záměr rozvíjet partnerství
s odpovídající obcí z regionu Lombardie
z okolí Milána v Itálii,

• cena za nadstandardní noční autobusový
spoj z Brna přes Ostopovice do Střelic,
autobus bude jezdit, jen se musí upřesnit čas
odjezdu z Brna a další technické detaily,
jakmile budou známy, budeme občany
přesně informovat,

• smlouvy o výstavbě bytového domu,
aby mohl být otevřen hypoteční úvěr
pro bytové družstvo na jejich dostavbu,

• rozpočtové opatření č. V/03, v tomto roce již
poslední,

• přesné znění upravených vyhlášek č. 06/2002
(Odpady) a č. 01/2002 (FRB) a dále zápis
z jednání ZO bude uveden v příštím
zpravodaji č. 2/2004,

• v pátek dne 19.12.2003 se konal v sále
Obecního domu zdařilý Vánoční koncert naší
ZUŠ; všichni posluchači byli potěšeni pěknými
výkony našich mladých hudebníků; děkujeme
jim a přejeme jim hodně dalších muzi-
kanských úspěchů.

Luděk Sklenář

Nový druh tříděného odpadu
Firma, která u nás provádí svoz komunálního

odpadu, nabídla naší obci možnost separovaně
odkládat nápojové kartony. Nápojové kartony,
většinou jim říkáme „krabice“ od džusů, mléčných
výrobků, vína apod., se staly již běžnou součástí
našich nákupů. Někteří z nás oceňují snadnou
skladovatelnost tohoto obalu, jiní to, že nápoje mají
delší trvanlivost, takže nemusíme tak často
na nákup. Málokdo se však zamýšlí nad dalším
„životem“ této krabice poté, co se změní v odpad.
Chtěli bychom vám nápojové kartony představit,
vysvětlit vám, proč byste je měli sbírat v rámci
tříděného sběru odpadů a ukázat vám jejich
zpracování a další využití. Po dohodě s výrobci
nápojových kartonů („krabice“ na mléko, džusy,
apod.) a po vzoru mnoha evropských zemí vzniká
systém založený na spolupráci obcí, odpadářských
firem zajišťujících sběr a svoz odpadů, úpravců resp.
provozovatelů dotřiďovacích linek a zpracovatelů
této komodity. Do tohoto systému se nyní hodlá
zapojit i obec Střelice spolu se společností
Rethmann-Jeřala, spol. s r.o. a společností
EKO-KOM, a.s., která systém financuje. Na OÚ by
měly v dohledné době být zdarma k vyzvednutí
oranžové pytle sloužící ke sběru použitých
nápojových kartónů. Pokud se nápojový karton stane
odpadem, nabízí se několik možnosti jeho dalšího
využití. Když se nevytřídí, tak jako odpad skončí
v popelnici a následně bez užitku na skládce
komunálních odpadů. Jestliže se však nápojové
kartóny vytřídí podobně jako papír, sklo nebo plasty
je možné je dále využít buď:

1. V papírnách - krabice se rozemelou ve vodě
a na sítech se zachytí tzv. „papírové vlákno“,
které je surovinou pro výrobu papíru. Nápojové
kartony obsahují velmi kvalitní papírové vlákno,
takže o jejich zpracování mají již nyní velký zájem
papírny v ČR. Ze zbytků hliníkové a
polyetylenové fólie lze vyrábět např. palety,
případně teplo a páru.

2. Na speciální lince se krabice rozdrtí a drť
se za tepla lisuje do desek, které mají velmi
dobré izolační vlastnosti a dají se použít
při stavebních pracích.

Jak s nápojovým kartonem zacházet? Pokud
doma dopijete nápoj z krabice, roztrhněte horní
svár a rozevřete spodní rohy krabice. Krabici pak
vypláchněte troškou vody, nechte okapat a
nakonec ji stlačte, abyste zmenšili její objem a
uložte do pytle tak, aby vám doma nezabíral
místo. Neodkládejte do kontejnerů kartóny se
zbytky nápojů, při třídění a zpracování by mohly
způsobovat vážné problémy a mohly by ohrozit
vlastní zpracování. Kam odevzdávat naplněné
pytle vám sdělíme v okamžiku, kdy je dostaneme.
Díky vašemu peč l ivému třídění odpadů
tak umožníte jejich recyklaci, tj. zpracování
na nový výrobek. Prakticky tedy nebude třeba
přidávat kontejnery nebo zavádět speciální
nádoby na sběr těchto odpadů. Celý systém tudíž
neznamená pro obec žádné dodatečné náklady
a přesto umožňuje třídit a sbírat další komoditu,
která neskončí na skládce.

Z firemního letáku EKO-KUMu
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4. úprava rozpočtu obce
Zastupitelstvo obce na svém 7. zasedání dne 25.11.2003 schválilo 4. úpravu rozpočtu pro rok 2003.
Příjmy - zvýšení o 330,0 tis. Kč
Zvýšené příjmy z daně z příjmů práv. osob 200,0 tis. Kč
Příspěvek na likv. odpadu z EKO-KOMU 50,0 tis. Kč
Investiční dar od ČEPRA 80,0 tis. Kč
Úprava poplatků ze vstupného -9,0 tis. Kč
Příjem kultura 9,0 tis. Kč
Financování z vlastních zdrojů - zvýšení o 505,0 tis. Kč.
Výdaje - zvýšení o 835,0 tis. Kč
Nákup pozemků 50,0 tis. Kč
Komunikace Komenského 170,0 tis. Kč
Elektřina pro ČOV, oprava kanalizace finské domky 30,0 tis. Kč
SPOZ - vítání občánků (zvýšení nákladů na materiál, služby a finanční příspěvky 18,0 tis. Kč
Veřejné osvětlení (materiál, práce, opravy a investice) 133,0 tis. Kč
Pohřebnictví (práce) 7,0 tis. Kč
Svoz nebezpečných odpadů 22,0 tis. Kč
Svoz komunálního odpadu 150,0 tis. Kč
SDH (telefonní poplatky a příspěvek) 10,0 tis. Kč
Místní správa (materiál, voda, telefonní poplatky, služby peněž. úst.,
právní služby, neinv. příspěvky, změna ÚP II, projekt ZŠ, elektr. audit 205,0 tis. Kč

Po těchto úpravách činí rozpočet pro rok 2003:
na straně příjmů 69 066,5 tis. Kč
na straně výdajů 69 066,5 tis. Kč

5. úprava rozpočtu obce
Zastupitelstvo obce na svém 8. zasedání dne 18.12.2003 schválilo 5. úpravu rozpočtu pro rok 2003.
Příjmy - zvýšení o 810,8 tis. Kč
Daně z příjmů právnických osob 133,0 tis. Kč
Daně ze závislé činnosti 190,0 tis. Kč
Daně z přidané hodnoty 377,0 tis. Kč
Neinvestiční dotace pro knihovnu z Města Židlochovice 56,0 tis. Kč
Neinvestiční dotace pro SDH 4,8 tis. Kč
Neinvestiční dotace - pečovatelská služba 50,0 tis. Kč
Financování z vlastních zdrojů - zvýšení o 94,8 tis. Kč
Výdaje - zvýšení o 905,6 tis. Kč
Knihovna - čerpání dotace na provoz 56,0 tis. Kč
SDH - čerpání dotace - výdaje na odbornou přípravu 4,8 tis. Kč
ZŠ - přísp. org. investice (dar od Čepra) na rekonstrukci ŠJ ve výši 80 tis. Kč
a digestoř ve výši 54,4 tis. Kč 134,4 tis. Kč
Příspěvek TJ Sokol 4,0 tis. Kč
Pečovatelská služba - rozvoz obědů 16,2 tis. Kč
Správní poplatek za vodoprávní řízení - prodloužění řádu na Komenského ul. 3,0 tis. Kč
Veřejné osvětlení - elektřina a ostatní práce 56,0 tis. Kč
STL plynovod v Komenského ul. 5,0 tis. Kč
ZO odměny členů zastupitelstva 3,0 tis. Kč
Finanční operace - poplatky za bankovní operace 8,0 tis. Kč
Dům s pečovatelskou službou - montáž telefonního kabelu 7,0 tis. Kč
Místní správa - elektřina, plyn, ochr. pomůcky, poštovné tel. poplatky,
mzdy, pojištění, neinv. příspěvek na rekreace, oprava č.p. 112 po vloupání 608,2 tis. Kč

Po těchto úpravách činí rozpočet pro rok 2003:
Na straně příjmů 69 972,1 tis. Kč
Na straně výdajů 69 972,1 tis. Kč

Kosočtverce
díla pomyslel na občany a hlavně děti jež
chtě-nechtě výtvory uvidí. Takové prkotiny onu
osobu zřejmě nezajímají.

Nabízí se otázka, kdo je pachatel. Snad
nějaký zneuznaný zvrhlý umělec, nebo osoba,
jež si potřebuje vylít zlost a hněv, případně
pohrozit? Necháme to na střelických občanech.
Pokud znají dění v obci, jistě se dovtípí. Snad
bychom mohli napovědět, že před několika
týdny v noci záhadně vzplála dřevěná kolna
manželů Benáčkových. Nebo, že by to byla
pouhá shoda okolností?

Manželé Pazourkovi, Ant. Smutného 48

V noci 26. listopadu 2003 někdo pomaloval
náš bílý cihelný plot vulgárními kosočtverci.
Na vytvoření oněch obrazců nebylo použito barvy
ve spray, ale barvy základové červenohnědé,
která byla na plot natřena plochým štětcem.

Podle toho lze usuzovat, že tvůrcem nebyl
nahodilý mladistvý výtržník, ale člověk, který se
na tento čin předem připravil. Nachystal si barvu,
vzal štětec a pod rouškou tmy drze vlezl
na dvorek a zahradu manželů Benáčkových,
odkud čtrnácti obrazci na plotě přes 40 metrů
dlouhé, podal svědectví o mentálním stavu a
charakteru své osoby. Zdalipak při tvoření onoho

Cena vodného
Cena vodného na rok 2004, dle prohlášení ředitele

VAS, a.s. Ing. Gloce, bude bez DPH 21,60 Kč/m3.
DPH bude 5%, tedy cena s DPH bude
22,70 Kč/m3. Po uvedení naší ČOV příští rok
do zkušebního provozu se bude jednat o ceně
stočného za 1m3. Budeme Vás o tom včas informovat.

Redakce zpravodaje

Přání KDÚ-ČSL
KDÚ-ČSL přeje všem střelickým občanům

do Nového roku vše nejlepší, hlavně Boží
požehnání do každého jejich jednání.

Výbor MO

Sníh
Byl studený podzimní den,

a nikdo v něm nechtěl jít ven.
Ten studený den,

kdy bylo všechno kluzké,
a kliky byly nepříjemně vlhké.

Před zarosenými okny,
poslední paprsky slunce,
jako zhaslá jiskra naděje,

se odrážely o rozsypané mince,
o mince, které za chvíli zmizí v tmě.

A lidem vlhnou límce,
i ty zmizí v tmě.
Nebe černé je

naprosté tmě věrné.
Pak začne padat sníh, padá víc a víc!

A ranní paprsky slunce
odrážení se o ten bílý sníh

do očí tvých.
Vše jak černobílá fotografie

černá bílá, černá bílá.
A v dáli vyje pes.

A padá a padá sníh.

Když přijde další noc,
nepadá sníh,

a hvězdy svítí moc,
v mrazu křupe sníh,
ve stopách tvých.

V šeru měsíce jde tvůj stín,
tvůj temný dlouhý stín.

Ty klesáš níž,
a co ty víš,

že svítí měsíc a hvězdy, že křupe sníh?
A přitom sníš,

s kým byl mohl jít,
ať padá či nepadá sníh,

prostě jít.

Jednou nocí vítr fouká,
sníh se přesívá po sněhových loukách,

a studený vítr fouká.
Lidské stopy

od těch, co se ve sněhu topí,
vzápětí mizí v zapomnění
a osud se rázem mění.

Sen to je či mění?
Sen, kam chceš jít, neupadá v zapomnění.

Někdy se to stává,
hra s osudem se prohrává.

Přitom padá sníh
a v ocích tvých
slzy či smích.

Do rukou tvých,
padá bílý sníh.

Jan Otoupalík, 9. B
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O vrabečkovi za komínem
Jednoho zimního večera přiletěl vrabeček

na střechu, bylo mu zima, tak hupky ke komínu
se zahřát. U komínu mu bylo teploučko, a tak
usnul. Zdál se mu sen o holčičce a já vám o tom
snu budu vyprávět. Jedna holčička byla sama
doma a zpívala si písničky. A jak tak zpívala,
bylo jí smutno, a tak šla ven. Když uviděla
prázdné krmítko rychle utíkala pro ptačí zob a
teplou mrkvičku. Za hodinku ke krmítku přiskákal
vrabec a kos. Kos sezobal mrkvičku a odletěl,
zato vrabeček ptačí zob nesezobal a odskákal
pryč. V tom se ale náš vrabeček probudil a přilétl
ke krmítku. U krmítka ho čekalo příjemné
překvapení, jelikož tam byl nasypán ptačí zob.

Tříkrálová sbírka
Je to celonárodní sbírka konaná na Tři krále,

pořádaná Českou katolickou charitou. Charita
chce navázat na tradici Tří králů, kteří chodili
dříve po koledě, a spojit tuto tradici se sbírkou
na pomoc potřebným lidem. Cílem sbírky je
formovat veřejnost k sociálnímu cítění, k pomoci
bližnímu, umožnit občanům ČR podílet se
na charitní práci. 65% výtěžku peněz se vrátí
do místa, kde byly vybrány, tj do Brna (formou
grantů bude rozdělena na projekty farních charit,
Farních úřadů a Oblastní charity - pouze
na pomoc lidem v nouzi) a zbývající část - 35%
bude určena na humanitární pomoc do zahraničí,
na podporu č innosti Charity (projekty
pod vedením Diecézních charit a ŠKCH),
na rozvojový fond a také na pokrytí nákladů
sbírky. Ve Střelicích bude Tříkrálová sbírka
probíhat dne 10.1.2004. Tříčlenné skupinky
budou do zapečetěných kasiček přijímat peněžní
dary. Vedoucí skupinky bude mít u sebe průkaz
s pověřením. Dne 4. ledna 2004 bude
pro koledníky mše sv. s otcem biskupem
na Petrově v 10:30 hodin.Kontakt: Michaela
Cyprová, Tel.: 604 243 104.

Plavecký výcvik
Žáci 2. a 3. třídy společně s předškoláky

z mateřské školy absolvovali od září do listopadu
plavecký výcvik v Kuřimi. Každý pátek společně
odjížděli autobusem a zejména předškoláci
už nemohli „dospat“, jak se těšili na setkání
s vodou. V závěru kurzu byli ohodnoceni
„mokrým vysvědčením“ a hned se ptali:
„Kdy pojedeme příště?“

Mikuláš
V dětské písničce se zpívá „Mik - Miku, Mik -

- Miku, Mikuláš, přišel s čertem na koláč...“
Do školy Mikuláš s čertem přijel dokonce
na koňském povoze a přibrali s sebou spoustu
andělů, kteří rozdávali dětem nadílku.

Vrabeček měl hlad, a tak ptačí zob sezobal.
V tu chvíli se holčička podívala z okna, uviděla
vrabečka a měla takovou radost, že mu složila
kratičkou písničku, kterou mu i zazpívala. Vždyť
bez ptáčků by byl svět tak smutný a nudný.

Lucie Kouřilová, žákyně 4. B
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Nové knihy v obecní knihovně

Pro dospělé
Beletrie
K. Biebl Zlatými řetězy
T. Capote Jiné hlasy, jiné pokoje
J. Collins Hollywoodské rozvody
R. Čechura Čítanka pro začínající detektivy
B. Doktorová Císaři se košem nedává
S. Grafton  P... jako pochybnosti
C. Graham Mrtví v Badger’s Drift
R. Graves Zvedá se severní vítr
C. Harrod-Eagles Dynastie Morlandů 22.
C. R. Hydeová Pošli to dál
K. Legátová Želary
E. Lowell Nefritový ostrov
G. Orwell Nadechnout se
M. Palmer Smrtelná infekce
N. Robertsová Srdcová dáma
L. S. Robinson Zabiják bohů
J. Siegel Jak přežít rodinnou pohodu
F. Uher Dlouhá nepřítomnost
M. Viewegh Schůzky s tajemstvím
F. Villon Básně
V. Vondruška Záhada zlaté štoly
K. E. Woodiwiss Váhavý nápadník
Naučná
Ch. Bonington Prvenství odvážných
J. W. Burroughs Encyklopedie počasí
T. Koutek Městské brány v Čechách
S. Penny Malování na sklo
J. Priewe Víno
J. Šlégl Světová pohoří-Evropa

Dětská
Beletrie
J. Boehme Týna a Pony
Z. Francková Bibi, milovnice zvířat
J. Kahoun Školník Kulda je jednička
G. Kopietz Agáta & doktor Lupa
M. Marboe Glik
V. Řeháčková Nik a Nika (2 díly)
V. Řeháčková Věrka (3 díly)
V. Řeháčková Velryba Bambule
Naučná
N. Arnold Děsivá věda
N. Arnold Tajuplné lidské tělo
L. Nečas Pohádkové vaření
S. Tangholm Co se děje v noci?
S. Tangholm Velká kniha malého školáka

Myslivecký ples
Myslivecké sdružení Výrovka Střelice pořádá

v sobotu 17. ledna 2004 v sálech sokolovny
ve Střelicích tradiční Myslivecký ples. Začátek
ve 20 hodin. K tanci hraje skupina Reflex band.
Myslivecká kuchyně a bohatá zvěřinová tombola.

Srdečně zvou myslivci

Zajímavost pro bystření mysli

Řešení hádanek z minulého čísla
První příklad: Cestování pana Smithe.
Namalujeme si schéma průběhu cesty

manželů Smithových:
Connecticut (10:00) > x/2 > místo 1. otázky (11:00) >
> x > Westchester (12:00) > y > místo 2. otázky
(17:00) > y/2 > cíl. Místo 1. otázky (11:00) > 200 km >
> místo 2. otázky (17:00).

Vidíme, že vzdálenost mezi místem 1. otázky a
2. otázky paní Smithové je vyjádřena jako
x + y a je rovna podle zadání 200 km, tedy x + y =
= 200.

Celková délka cesty je podle schématu:
x/2 + x + y + y/2 = 3/2x + 3/2 y = 3/2(x +y) =
= 3/2 . 200 = 300. Tedy vzdálenost od domu
manželů Smithových v Connecticutu do místa
návštěvy je 300 km.

Druhý příklad: Krychlový metr.
Kolik mm3 má m3? Je to: 1000.1000.1000 mm3.

Když je jako malé kostečky o hraně 1 mm
poskládáme těsně za sebou do pásu, tak do 1 m
jich bude potřeba 1000 a tedy do 1 km
1000.1000. Takže z výše uvedeného počtu mm3

se vytvoří pás dlouhý 1000.1000.1000/
/(1000.1000) km, což je po úpravě 1000 km.
Pěkně dlouhý pás!

No a moped pojede potom podél tohoto pásu
1000 km / 50 km/h = 20 hodin! Neuvěřitelné!!

Předkládáme Vám opět další dvě zajímavé
hádanky:
1. Kolik stránek? K očíslování stránek

jednosvazkového Příručního slovníku naučného
bylo třeba 3389 číslic. Kolik stran má tato důležitá
kniha?

2. Ptáci a ryba. V zátoce jezera jsou zatlučeny
do dna dva kůly. Jeden kůl vyčnívá dva metry
nad hladinu, druhý jeden metr. Vzdálenost mezi
kůly je 10 m. Na každém kůlu sedí pták a číhá
na rybu. Pták sedící na vyšším kůlu létá
dvojnásobnou rychlostí než pták sedící na nižším
kůlu. Na čáře spojující oba kůly se mrskla ryba.
Oba ptáci ji spatřili a současně se po ní vrhli.
V kterém místě se ryba objevila, jestliže ji oba
ptáci chytili současně?

Takže hodně úspěchů při řešení.

TJ Sokol Střelice
TJ Sokol Střelice děkuje svým cvičitelům a

trenérům za celoroční práci s mládeží a srdečně
přeje všem příznivcům sportu pohodové svátky
vánoční a hodně úspěchů v roce 2004.

Školní věneček
Dne 30.1.2004 v 20 hodin se v sále Sokolovny

uskuteční Školní věneček. Pořádá SRZPŠ.

Povídání o jazyku I.
Rád bych se v tomto roce věnoval některým

věcem týkajícím se jazyka, jež by vás mohly
zajímat, neboť jazyk užíváme denně od rána
do večera - ať už je to naše mateřština či
některý z cizích jazyků.

Že je jazyk dů ležitý pro vzájemné
dorozumění, to si snad uvědomuje každý.
Ale snad každý občas na jazyk a normy, které
jej svazují, reptá a leccos by „rozumě a logicky“
změnil .  Na druhé straně  však lpíme
na některých vžitých představách. Jedna z nich
je ta, že nejdůležitější ze všeho je pravopis.
Oblibu pravopisu a trvání na jeho velmi
důležitém postavení v našem životě je možno
přiřknout zejména seniorům. Jestliže vnouče
udělá pravopisnou chybu a dědeček, jenž měl
dohlížet na jeho domácí přípravu, ji objeví,
pravděpodobně se vyjádří ve smyslu: „Co vás
to dnes ve škole vlastně učí? Píšete vůbec
diktáty? Já znám pravopis dodnes! Poslouchej:
býti, obyčej, bystrý, bylina, kobyla, býk,
babyka, Bydžov, Přibyslav, Zbyněk. Zbyněk
z Přibyslavi měl takový obyčej, že pod babykou
sbíral byliny, dokud ho nepřekvapila bystrá
kobyla nebo divoký býk - to pak raději bydlel
v Bydžově, kde nebyl dobytek, ale v příbytku
nový nábytek, který budil závist tamějších
obyvatel.“ Ha, to koukáš! Vnouče většinou
nekouká, neboť  pravopis mu je docela
lhostejný. A to je řečeno slušně a mírně.

Pravopis se vlastně týká jen jedné části
našich snah o dorozumění, a to těch,
jež zachycujeme v písemné podobě. Troufnu
si tvrdit, že těch je menší část, větší část
představují ústní projevy. Navíc - zazna-
menáváme-li jazykový projev písmem, literami
- existuje určitá dohoda, norma (pravopis),
jak mluvený projev zachytit. Většina z nás má
představu, že píšeme tak, jak slyšíme. To je
ale pravda jen z části. Uveďme si alespoň
někol ik př ípadů ,  kdy to neplatí.  Dnes
už nevyslovujeme žádné -y- nebo -i-, ale jedno
jediné -i-, ale přesto v pravopise dvě -i-
rozlišujeme. Nebo dále: vyslovujeme [ďíťe,
ť iťerný],  ale píšeme dítě ,  t itěrný .
Nedokážeme vyslovit žádnou velkou nebo
malou hlásku, ale pravopis nám předepisuje
psát velké písmeno na začátku vět nebo
u vlastních jmen.

Pravopis je jednou ze součástí jazykové
normy a není dobré jej často a razantně měnit,
protože by nám mohlo hrozit, že se písemně
dorozumíme hůře nebo vůbec. Je tomu asi tak,
jako kdybychom často měnil i  dohodu a
významu barev svě tel  u semaforů
na křižovatkách, takže bychom museli hodně
vzpomínat, můžeme-li přecházet na zelenou,
hnědou, fialovou nebo dokonce už i na čer-
venou? Ono ale s dorozuměním v písemné
podobě je to docela zajímavé. Nedávno
na internetu koloval výsledek jakéhosi
výzkumu, při němž se dospělo k závěru,
že adresát porozumí textu i tehdy, když budou
na správných pozicích pouze první a poslední
písmena slov, vnitřní litery mohou být libovolně
přeházeny. Byl př i ložen následující text:
V suoivsoltsi s vzýukemm na Cmabridge
Uinervtisy vlšyo njaveo, že nzeáelží ne pořdaí
psíemn ve solvě. Jedniná dleůitžá věc je,
aby blya pnvrí a psoelndí pímesna
na srpváénm mstíě. Zybetk mžůe být totánlí

sěms a ty to přoád bez porlbméů peřčetš. Je to
potro, že ldiksý mezok netče kdažé pensímo,
ale svolo jkao cleek. Zjíamvaé, že? Vyplývá
z toho, že případný překlep nemusí nutně
způsobit nesrozumitelnost textu.

Když se před několika lety začalo uvažovat
o změně pravidel, vyvolal bouřlivý odpor návrh
na zrušení u s kroužkem (což by byla změna
nepříliš podstatná). Toto u se totiž vyslovuje
stejně jako u s čárkou. Máme tedy výslovnostně
jedno dlouhé u, ale v pravopisu dvě dlouhá u.
Ono má kroužkované u zajímavou historii: píše
se tam, kde ve staročeštině bylo v základu
slova dlouhé -ó-, jež se ve 14. - 16. století
postupně měnilo na -uo- a nakonec na -ů-
(příklad: kóň > kuoň > kůň). Kroužek nad u
je tedy pravopisnou připomínkou někdejšího
původního ó  i  následného krátkého o,
jež nakonec úplně zaniklo.

Na shledanou za měsíc.

Jindřich Mareš


